

Dato: 25. marts 2025, kl. 13:30 – 15:30

Sted: 1520-731 (Sea View)

Møde: 2. møde i Nat forsknings- og erhvervsudvalg 2025

Deltagere: Anders Møller (CS), Andreas Basse-O'Connor (MATH), Astrid Klingen (Nat, referent), David Lundbek Egholm (GEO), Kurt Vesterager Gothelf (iNANO), Kristian Mørch Abell (Nat), Lars Bojer Madsen (PHYS), Ole Bækgaard Nielsen (Nat prodekan for karriereudvikling og innovation), Poul Nissen (Nat prodekan for forskning, mødeleder), Thomas Poulsen (CHEM)

Afbud: Torben Heick Jensen (MBG), Angela Fago (BIO)

Referatudkast

13:30 – 13:35 (5 min)

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden /v Poul

Poul bød velkommen. Der var ingen kommentarer til dagsorden.

13:35 – 13:55 (20 min)

2. AU's Open Science Udvalg efterlyser datamanagement-demonstrationsprojekter /v Poul

Mødemateriale: Referatudkast fra møde i Open Science Udvalg d. 6. marts 2025

Gæst: Jesper Lykkegaard Karlsen (Nat datamanagementkoordinator)

Poul orienterede om genstart af AU's Open Science Udvalg (tidligere Open Science Forum, nedsat i 2022). Udvalget vil i den kommende tid have fokus på data management og positive effekter af Open Science implementering, og efterlyser derfor demonstrationsprojekter. Derudover skal der gennemføres en kortlægning af fakulteternes arbejde med datamanagement.

FAIR principper

Jesper fremlagde sine tanker om tre mulige demonstrationsprojekter på Nat, og udvalget bakkede op om idéerne. Udvalget bemærkede, at det ville være hjælpsomt, hvis i hvert fald et af demonstrationsprojekterne også kunne levere inspiration for, hvordan man som forsker nemmere kan efterleve tidsskrifternes krav om publicering af data og metadata.

Kortlægningen vil blive udarbejdet af Poul og Jesper i samarbejdet med relevante aktører og fora på Nat (bl.a. Nat FISU og Nat data management forum. Udvalget modtager et udkast til kvalitetssikring, inden den endelige version deles med AU's Open Science koordinator.

13:55 – 14:15 (20 min)

3. Status for arbejdet med Nat's erhvervsstrategi v/ Ole

Ole orienterede om status for arbejdet med strategiudkast: Udvalget vil modtage arbejdsgruppens udkast i god tid inden drøftelse på et udvalgs møde (tentativ: udkast udsendes 23. maj, drøftelse på mødet 2. juni). Udvalgets medlemmer bedes sørge for i mellemtiden at inddrage alle relevante aktører på deres respektive institut, så der på mødet kan arbejdes hen mod en version, der tager højde for institutternes input, og som efterfølgende sendes i høring Nat Akademisk Råd og Uddannelsesforum. Fakultetsledelsen vil først blive bedt om at godkende strategien i efteråret 2025.

14:15 – 14:45 (30 min)

4. Udkast: "pipelineproces" for dekanatets dialog med private fonde /v Poul

Mødemateriale: Procesudkast

Poul indledte punktet med at fremføre dekanatets ønske om at strukturere processen for at tilvejebringe forslag om større forskningsprojekter/-centre, der kan bringes i spil i dekanatets dialog med private fonde (særligt

NNF). Motivation er at afsøge mere systematisk, være inddragende og at bringe flere gode ideer i spil. Poul orienterede i øvrigt om forskellige initiativer, der p.t. er i pipeline.

Udvalget drøftede hvorvidt det i procesudkast kunne gøres tydeligere, hvilke slags ideer der efterspørges (fx ved at give en indikation på nederste grænse for budgettet). Poul tager dette input med til drøftelse i dekanatet. Udkast forventes godkendt ved fakultetsledelsen d. 10. april 2025, og vil derefter blive delt med udvalget. Planen er at gennemføre et første rul for processen i år, med drøftelse af ny ideer i institutternes forskningsudvalg inden sommerferien, og i Nat-FEU lige efter sommerferien.

14:45 – 15:20 (35 min)

5. Nyt fra dekanatet /v Poul og Ole

a. Fakultetsledelsen studietur til KU Leuven og Bruxelles /v Poul

Poul bad udvalget om at dele kontaktinformation på evt. samarbejdspartnere i Leuven, for evt. at kunne berige programmet for fakultetsledelsens studietur.

b. AU principper for karriereforløb /v Ole

Mødematerialet: Principperne

Dekanatet kommer til at arbejde med principperne op til sommerferien. For Nat betyder principperne blot en opdatering af en eksisterende politik.

c. ERC Advanced Grant call 2025 – tilbud om skrivegrupper /v Poul

Mødemateriale: FSE's procesplan

Nat vil igen tilbyde at danne skrivegrupper blandt kolleger, der henvender til FSE inden deres deadline d. 7. april. Erfaringerne for StG og CoG har været positive.

d. Institutters arbejde med ansvarlig forskningspraksis og forskningsfrihed /v Poul

Mødemateriale: Mail til institutterne med proces for opfølgning

Der var ingen spørgsmål til processen for i år.

e. Anvendelse af ekstra basismidler på Nat fra forskningsreserven 2025 /v Poul

Mødemateriale: Indspil fra Nat til møde i universitetsledelsen d. 12. marts (afventer opdatering pba. af drøftelse i universitetsledelsen)

Ole og Poul orienterede om fordeling af ekstra basismidler allokeret til virkemidler under AU's erhvervsudvalg, (bl.a. proof of concept) samt initiativet beskrevet i mødematerialet.

f. Strukturering HPC-infrastruktur på Nat /v Poul

Mødemateriale: Mødemateriale vedr. HPC og link til [referat](#) fra Nat-FEU møde d. 5. juli 2025

HPC-området vil tænkes ind i en revision af "guidelines for core facilities", der fremlægges for udvalget ifm. mødet d. 2. juni.

g. Proces i AU-FU vedr. forskningsreserven 2026 /v Poul

Fakulteterne blev bedt om at forslå mulige indspil til den politiske proces, der kommer til at munde i fordeling af forskningsreserven for 2026. Universitetsledelsen forventes at arbejder videre med et til to initiativer, og derudover understøtte sektoranslgende som at fastholde løft på basismidler, bedre finansiering af DFF samt nemmere finansiering af forskningsinfrastruktur.

h. Online Symposium med Seoul National University /v Poul

Der arbejdes på at afholde faglige online-symposier med Seoul National University (SNU), for at afsøge potentialet for et mere formelt samarbejde. Det første symposium kommer til at handle om RNA, og er ved at blive planlagt. Derudover foreslår SNU "energy conversion-electrocatalysis" og "green house gas Monitoring and Mitigation Potential". Udvalget bakkede op om begge forslag og pegede på mulige tovholdere, som Poul vil følge op med.

15:20 – 15:20 (0 min.)

6. Skriftlig orientering

- a. Mødematerialet (link): [Kommissorium for udvalget \(godkendt ved fakultetsledelsen uden ændringer\)](#)
- b. Mødemateriale (link): [Fundingoversigt \(online - opdateres løbende\)](#)
- c. Mødemateriale (link): [Referat AU-FU 27. januar 2025](#)
- d. Mødemateriale: [Referatudkast AU-FU 20. februar 2025](#)
- e. Mødemateriale: [Dagsorden AU-FU 27. marts 2025](#)
- f. Mødemateriale (link): [Referat fra AU-EU 4. februar 2025](#)
- g. Mødemateriale (link): [Referat fra AU-EU 4. marts 2025](#)

15:20 – 15:30 (10 min.)

7. Evt. v/ alle

Udvalget drøftede kort udfordringerne ved incitamentstrukturerne i Nat's nye økonomimodel, som gør sig gældende pga. NNFs dominans over i det danske funding-landskab.

Næste møde: 2. juni 2025 kl. 13-15. På dagsorden:

- Udkast til erhvervs- og innovationsstrategi for Nat
- Reviderede guidelines core facilities
- Orientering om nyt opslag Interdisciplinary Research Networks (deadline 6. oktober)
- Evt.: Inspirationsoplæg ved Nat-kolleger, der er medlem i diverse evalueringspaneler/råd etc.
- Evt.: Udkast til survey vedr. evaluering af ny organisering ansøgningsstøtte